

[Text]

with or arrangements for the preservation of the government and the whatever.

• 1630

I think the federal government is compelled, via Constitution, to inject itself into that situation.

Mr. Pelletier: It seems to me it would be quite extraordinary if the whole government were wiped out.

Clause 4, for instance, deals with war or other armed conflict. It seems a bit hard to believe the whole government would be wiped out, even in the case of war. Perhaps it is possible, but I seriously doubt it.

The Chairman: You are right, it is possible.

Mr. Pelletier: I come back to Mr. Ferland's point earlier on paragraph 5.(1)(f), vaguely as follows—to provide for the continuity of government during and after emergency under the terms of the Constitution of Canada, or something to that effect.

To bring it to the division of power between levels of government, as already set out in the Constitution of Canada, might be one way to solve this difficulty.

The Chairman: We then address the various questions that arose in your mind. Have they been adequately discussed? Is it now time to ask Mr. Pelletier to retire? I believe he has been requested by Mr. Blackburn, with the approval of the committee, to make some proposals to correct the weaknesses which he, Mr. Pelletier, has pointed out. How long does he think he would require to do that? When do you think you could present those to the clerk?

Mr. Pelletier: In a couple of days I could certainly have a draft in your hand.

The Chairman: Fine. I would like to ask Miss Sirpaul if she would give us a report on the instructions she got from the committee in its first meeting. You all have the report of that committee meeting at hand, and we have already approved the planning committee meeting and the directions of that.

The Clerk of the Committee: In accordance to the instruction given to me on December 8, the previous Chairman, Mr. Harvey, wrote to various municipalities and provincial governments. We wrote to the municipalities to submit a written brief by the January 20, 1988, indicating at the same time if they wish to appear.

We also wrote to the municipal and the territorial governments advising them to submit a written brief by January 20. In your file you have a listing of the responses received by my office with regard to the municipalities.

First on your list is Mr. Michael Johnson, the administrator from the County of Renfrew. He is

[Translation]

Je pense que le gouvernement fédéral est tenu en vertu de la Constitution d'intervenir dans une telle situation.

M. Pelletier: L'idée d'une disparition totale du gouvernement provincial me semble assez improbable.

L'article 4 porte, par exemple, sur les situations de guerre ou autres conflits armés. Il semble un peu difficile d'imaginer une extermination complète du gouvernement même en cas de guerre. C'est peut-être une possibilité, mais j'en doute sérieusement.

Le président: Vous avez raison, c'est une possibilité.

M. Pelletier: J'en reviens à la remarque de M. Ferland à propos de l'alinéa 5.(1)(f) qui vise en gros à prévoir les mesures nécessaires à la continuité de l'État pendant et après une crise, conformément à la Constitution du Canada ou quelque chose de ce genre-là.

Je pense qu'on pourrait régler le problème en le ramenant à la question de la division des pouvoirs entre les niveaux de gouvernements prévus par la Constitution du Canada.

Le président: Nous répondons donc aux questions que vous vous posiez. Ont-elles été correctement débattues? Devons-nous maintenant demander à M. Pelletier de se retirer? Je crois que M. Blackburn lui a demandé, avec l'approbation du comité, de soumettre des propositions visant à rectifier les lacunes qu'il avait lui-même soulignées. Combien de temps lui faudra-t-il pour cela? Quand pensez-vous pouvoir soumettre ces propositions au greffier?

M. Pelletier: Je devrais pouvoir vous présenter un avant-projet d'ici deux jours.

Le président: Parfait. Je vais demander à M^{me} Sirpaul si elle peut nous soumettre un rapport sur les instructions qu'elle a reçues du comité à sa première réunion. Vous avez tous le rapport de cette réunion du comité, et nous avons déjà approuvé la réunion et les orientations du comité de planification.

La greffière du comité: Conformément aux instructions qui m'ont été remises le 8 décembre, l'ancien président, M. Harvey, a écrit aux municipalités et aux gouvernements provinciaux. Nous avons demandé aux municipalités de nous remettre un mémoire écrit avant le 20 janvier 1988 et de nous préciser en même temps si elles souhaitaient comparaître.

Nous avons aussi écrit aux administrations municipales et territoriales pour les inviter à nous adresser un mémoire écrit avant le 20 janvier. Vous avez dans votre dossier la liste des réponses des municipalités que mon bureau a reçues.

Il y a tout d'abord M. Michael Johnson, l'administrateur du comté de Renfrew. Il souhaite